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chybějící zeleně, doplnění odpadkových 
košů a laviček. Příprava autobusových 
zastávek na Pražské je v plném prou-
du, snaha je samozřejmě jejich umístě-
ní zajistit co nejdříve. Kromě zastávek  
u OC jsou plánovány také další 2 zastávky  
u MŠ.  No a co se týče rekonstrukce sa-
motné ulice Pražská, jsme v kontaktu  
s KSÚS, pod jejíž křídla tato komunikace 
spadá. O podobě, kterou by tato komu-
nikace měla mít a jakou cestou půjdeme,  
v tuto chvíli intenzivně jednáme.

Ráda bych ještě využila této příležitosti  
a uvedla na pravou míru některé infor-
mace, které se objevily v souvislosti s žá-
dostí SŽ o vyjádření města k možnému 
uzavření železničního přejezdu v našem 
městě. Na prosincovém zastupitelstvu 
bylo odsouhlaseno usnesení týkající se 
postoje města k případnému uzavření 
železničního přejezdu, kde zastupitelé 
odhlasovali nesouhlas s uzavřením že-
lezničního přejezdu. V první polovině 
ledna proběhlo jednání zástupců jednot-
livých stran a sdružení, která jsou zastou-
pena v zastupitelstvu města se zástupci 
SŽ. Přítomni byli všichni oslovení zástup-
ci s výjimkou zástupce ČSSD. Výstupem 
této schůzky je v podstatě rekapitulace 
uplynulého vývoje a příslib SŽ, že před-
loží návrhy, jak by případná realizace 
včetně kompenzačních opatření, pokud 
by k nim někdy v budoucnu mělo dojít, 
vypadala.

Vážení a milí sousedé, to je pro ten-
to měsíc z mé strany vše, i když témat  
a věcí, které v rámci našeho města řeší-
me, je ještě spousta. Užijte si poslední 
měsíc vlády paní zimy ve zdraví, v pohodě  
a dobré náladě.

●  Markéta�Rydvalová, starostka města

Milí sousedé, Úva-
láci,
letošní první měsíc 
nás zkoušel velký-
mi mrazy, několika 
nadílkami sněhu  
a vzápětí nastupu-
jícími oblevami. Ta-
kovou zimu, aby se 
dalo bruslit na na-
šich rybnících, ale 
bohužel nepřinesl. 
Ráda bych na vás  

v tomto ohledu apelovala a vyzvala vás  
k opatrnosti. Pokud kdykoli během ná-
sledujících zimních měsíců budete mít 
chuť si jít na rybník zabruslit, přesvědčte 
se, že je tloušťka ledu pro tuto aktivitu 
dostačující, poučte v tomto ohledu své 
děti a nevstupujte na ledovou plochu 
bez přítomnosti někoho dalšího, někoho, 
kdo by vám v případě potřeby dokázal 
pomoci, nebo by pomoc přivolal.

Tak, jak jsem psala v minulém čísle na-
šeho měsíčníku, pokročili jsme v přípra-
vách projektu svazkové základní školy.  
V pátek 19.1.2024 jsme vybrali na zákla-
dě předložených nabídek projektanta 
dokumentace pro stavební povolení. Po-
kud půjde vše hladce, měli bychom mít 
dokumentaci k dispozici v průběhu letoš-
ního léta. V mezičase budeme pracovat 
na přípravě snad už poslední soutěže, 
která nás v souvislosti s tímto projektem 
čeká, a to je soutěž zhotovitele stavby 
tak, abychom ve chvíli, kdy budeme mít 
stavební povolení, byli připraveni.

Jak jsem vás již informovala v minulosti 
několikrát, abychom mohli postavit ško-
lu, potřebujeme nejdříve vyřešit zkapa-
citnění naší ČOV. Žádost o dotaci jsme na 
podzim loňského roku podali a na pře-

lomu ledna a února letošního roku byla 
vypsána soutěž na zhotovitele. Pokud 
tedy půjde vše dobře, mohli bychom se 
samotnou stavbou začít ještě v letošním 
roce, případně na začátku roku 2025.

Vzhledem k počasí se po krátké pauze 
opět rozjela stavba vodovodního přiva-
děče. Květnový termín dokončení se za-
tím dle postupu prací jeví jako reálný.

A protože čas letí jako voda, už několik 
měsíců řešíme realizaci sportovišť v rám-
ci areálu koupaliště. Děláme vše proto, 
abychom všichni tato nová sportoviště 
mohli využívat už v průběhu letošní sezo-
ny. Po dohodě s investorem a vzhledem 
k v současnosti probíhající změně územ-
ního plánu č. 14, by se nového dětského 
hřiště měli během první poloviny letošní-
ho roku dočkat také obyvatelé Skeříkova.

Během následujícího období se zamě-
říme na již několit let čekající projekt 
volnočasového areálu lomu v Riegero-
vě, který by měl poskytnout útočiště ze-
jména generaci teenagers. V tuto chvíli 
pracujeme na tom, abychom v letošním 
roce vysoutěžili zhotovitele stavby tak, 
abychom měli představu o reálných ná-
kladech, které tato akce bude vyžadovat.

Mnoho vašich dotazů směřuje k ulici Praž-
ská. Vzala bych to možná víc ze široka. 
Jsem moc ráda, že se nepotvrdily obavy, 
které předpovídaly dopravní kolaps na 
této komunikaci v souvislosti s otevřením 
OC a řešením křižovatky, která byla na 
podzim loňského roku rekonstruována. 
Vánoční svátky byly myslím dostatečnou 
zkouškou, kterou toto místo a tím myslím 
křižovatku, ustálo bez problémů. V areálu 
OC v tuto chvíli ještě je co vylepšovat, ale 
jakmile to počasí dovolí, dojde k osázení 

SLOVOSLOVO
STAROSTKYSTAROSTKY

Poslední zasedání úvalských zastupitelů 
v roce 2023 se konalo ve čtvrtek 14. 12. 
Nejprve starostka města informovala o 

činnosti Rady města Úvaly za období od 
2. 11. 2023 do 14. 12. 2023. Rada řešila 
především svazkovou školu, kdy byla na 

konci listopadu podána žádost o dotaci 
a v prosinci bylo vypsáno výběrové říze-
ní na projektanta pro stavební povolení. 

JEDNÁNÍ�ÚVALSKÉHO�ZASTUPITELSTVA�DNE�
14.�12.�2023 
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Další aktivity rady směřovaly k projektu 
čističky odpadních vod. 

Zastupitelé vyjádřili usnesením nesou-
hlas se zrušením železničního přejezdu 
v Úvalech. Dne 21. 9. 2023 byla Měst-
skému úřadu Úvaly doručena žádost od 
Správy železnic k vyjádření ve věci zru-
šení železničního přejezdu. Na základě 
této žádosti proběhla dne 25. 10. 2023 
schůzka za přítomnosti paní starostky 
města Úvaly, vedoucího odboru investic 
a dopravy a referenta odboru investic  
a dopravy a zástupce SŽ. Dne 30. 10. 
2023 bylo odesláno na Správu železnic 
vyjádření za město Úvaly, které zpraco-
val odbor investic a dopravy. V současné 
době město Úvaly očekává, jaké návrhy 
řešení Správa železnic městu Úvaly před-
loží. Dne 29. 11. 2023 proběhla schůzka 
zastupitelů, na které bylo domluveno, že 
na dalším jednání Zastupitelstva města 
Úvaly, které se bude konat dne 14. 12. 
2023 bude přijato usnesení, které bude 
následně s průvodním dopisem zasláno 
na Správu železnic. Další schůzka se zá-
stupcem Správy železnic bude domluve-
na na leden roku 2024.

Zastupitelé diskutovali ohledně pověře-
ní starostky města jednáním se zájem-
cem panem Svatoslavem Nováčkem, 
ohledně koupě pozemků č. 293/1 a č. 
298/17 o celkové výměře 465 m² za pod-
mínky odstranění nemovitosti č.p. 105 
ve Škvorecké ulici (objekt v nepřehled-
né zatáčce u rybníka Fabrák), která je 
součástí pozemku parcelní číslo 293/1, 
včetně likvidace vzniklého odpadního 
materiálu. Na dalším jednání zastupitel-
stva bude předložen návrh řešení dané-
ho místa.

Dále zastupitelé souhlasili se zaháje-
ním řízení na pořízení změny územního 
plánu sídelního útvaru Úvaly č. 14 zkrá-
ceným postupem, na základě žádosti 
společnosti Pididomek, z.s. Počítá se  
s uzavřením dohody o realizaci úprav 
přístupové komunikace. Projekt počítá  
s rezervací minimálně až do výše 1/2 ka-
pacity zařízení poskytovatele péče, pro 
děti s trvalým bydlištěm ve městě Úva-
ly po dobu existence zařízení s tím, že 
přednostně budou přijímány děti, které 
dovrší 3 roky k 31. 8. v roce konání zá-
pisu. 

Zastupitelé také souhlasili se zahájením 
řízení na pořízení změny územního plá-
nu sídelního útvaru Úvaly zkráceným 
postupem, na základě žádosti společ-
nosti BAKPA INVEST, s.r.o. Důvodem 
je možnost výstavby jednopodlažní-
ho domu na nově vzniklém pozemku  
a vznik veřejného prostoru se zelení. 

Zastupitelstvo rovněž projednalo  
a souhlasilo (v jednom případě nesou-
hlasilo) s návrhy žádostí několika osob 
se zahájením řízení na pořízení změny 
územního plánu sídelního útvaru Úvaly 
zkráceným postupem ve věci stavebních 
záměrů těchto osob. Jeden ze záměrů 
je příprava developerského projektu 
na výstavbu nových bytů, polikliniky  
a dalších prostor občanského vybavení, 
včetně nové školky v místě, kde byla v 
minulých dvou letech parkovací plocha 
pro návštěvníky úvalského koupaliště.

Zastupitelé poté rozhodli o pořízení 
změny č. 14 územního plánu sídelní-
ho útvaru Úvaly zkráceným postupem 
a o jejím obsahu. Změna č. 14 může 
podle potřeby obsahovat prvky regulač-
ního plánu ve smyslu ustanovení § 43 
odst. 3 stavebního zákona.

Následně předseda finančního výboru 
seznámil přítomné se zápisem z jednání 
finančního výboru ze dne 27. 11. 2023. 
Výbor se zabýval především návrhem 
rozpočtu města na rok 2024. V dalším 
bodě jednání bylo schváleno rozpočtové 
opatření č. 4/2023 ve výši příjmy a výda-
je 311 938 315 Kč. 

Nejdůležitějším bodem jednání bylo 
schválení rozpočtu města na rok 2024 
ve výši příjmy a výdaje 336 225 459 Kč. 
Místostarosta Kimbembe pohovořil  
o jednotlivých příjmových a výdajových 
složkách rozpočtu. Nejdůležitější inves-
tiční akce tvoří dostavba vodovodního 
přivaděče, příprava výstavby svazkové 
školy a projekt zkapacitnění ČOV.

Zastupitelé následně schválili Aktuali-
zaci indikativního zásobníku projektů 
města Úvaly 2023–2027. Úpravy se týka-
ly formálních úprav přehledu projektů.

Byly rovněž vyhlášeny programové do-
tace pro sportovní, kulturní a zájmové 
organizace a spolky pro rok 2024: Ne-
investiční podpora – provoz a údržba 
2024 – objem finančních prostředků  
1 000 000 Kč, neinvestiční podpora –
pořádání jednorázových sportovních, 
kulturních a volnočasových akcí 2024 
– objem finančních prostředků 200 
000 Kč. Místostarosta Ulrich pohovořil  
o změnách v systému rozdělování dota-
cí oproti minulému období.

Významným bodem s dopadem na ob-
čany byl návrh cen vodného a stočného 
pro rok 2024. Uvedené ceny vycházejí  
z kalkulace cen Technických služeb měs-
ta Úvaly, příspěvková organizace. Dle 
kalkulace je patrné, že je možno udržet 
cenu za vodné a stočné na stejné úrovni 

jako v roce 2023. Celková cena vodného 
a stočného se nebude navyšovat, a to  
i přes zvýšení na vstupu za nákup vody 
převzaté od PVK o 9–10 % a dále i po 
zvednutí DPH z 10 % na 12 %. Ceny na 
rok 2024 jsou tak následující:  Voda pit-
ná: 81,50 Kč včetně DPH. Voda odpadní: 
66,79 Kč vč. DPH. Celkem vodné a stoč-
né v Úvalech v roce 2024 bude ve výši 
148,35 Kč včetně DPH za 1 m3. Ředitel 
Technických služeb města Úvaly, pří-
spěvkové organizace, Jaroslav Špaček 
pohovořil o cenotvorbě vody a vodohos-
podářských investicích města.

Zastupitelé souhlasili s uzavřením Do-
hody vlastníků provozně souvisejících 
vodovodů o jejich vzájemných právech 
a povinnostech mezi městem Úvaly  
a Dobrovolného svazku obcí Úvalsko. 
Předmětem dohody je mimo jiné navý-
šení limitů dodávané vody pro město  
s cílovou hodnotou pro rok 2035 ve výši 
819 500 m3/rok (v současnosti je to 523 
500 m3/rok). Dohoda bude sloužit jako 
podklad pro zajištění kapacity vody  
s dodavatelem Pražské vodovody a ka-
nalizace, a.s.

Zastupitelé zrušili své usnesení  
č. Z-43/2020 ze dne 25. 6. 2020, kterým 
byl schválen developerský záměr spo-
lečnosti SMV INVEST, s.r.o. Předmětná 
plánovací smlouva nebyla podepsána, 
respektive ani nevznikla z důvodu upuš-
tění od stavebního záměru na výstavbu 
bytového domu s 12 bytovými jednotka-
mi v ulici Štefánikova.

Rovněž bylo zrušeno usnesení  
č. Z-23a/2022 ze dne 24. 11. 2022, které 
řešilo dodatek č. 2 mezi městem Úvaly  
a společností RP Pražsk, s.r.o. Důvodem 
zrušení tohoto usnesení je, že Dodatek 
č. 2 k Plánovací smlouvě nebyl protistra-
nou podepsán. 

Taktéž bylo zrušeno usnesení  
č. Z-42/2020 ze dne 25. 6. 2020, kterým 
byla schválena plánovací smlouva mezi 
městem Úvaly a společností Homolka 
Úvaly, s.r.o. Důvodem zrušení tohoto 
usnesení je, že plánovací smlouva ne-
byla společností Homolka Úvaly, s.r.o., 
podepsána.

Dále zastupitelé souhlasili s uzavřením 
plánovací smlouvy mezi městem Úvaly a 
společností PROPEC, spol. s r.o.  Pláno-
vací smlouvou společnost uhradí finanč-
ní příspěvek městu ve výši 396.500 Kč ve 
dvou splátkách. Jedná se o projekt pro-
dejní a skladovací haly téže společnosti.

Zastupitelé také schválili dodatek č. 2 
smlouvy o spolupráci a poskytování vzá-
jemné součinnosti mezi Městem Úva-
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ly a společnostmi Úvaly Development  
a Arcona Capital Nederland N.V. Před-
mětem dodatku je změna tvaru spo-
jovací komunikace mezi pozemkem 
příjezdové komunikace a pozemkem 
parkoviště, na níž se město Úvaly bude 
podílet maximální částkou 423 581 Kč.

Zastupitelé také souhlasili s uzavřením 
Dodatku č. 2 k plánovací smlouvě pro lo-
kalitu „Vinice“. Dodatek č. 2 je uzavírán 
z důvodu upřesnění rozdělení pozemků 
12 majitelů v této lokalitě. 

Zastupitelé vzali na vědomí návrh sou-
boru opatření vyvolaných realizací pře-
ložky silnice I/12“ od společnosti JARO 
REAL, s.r.o., ale nesouhlasili se zpraco-
váním dodatku č.2 k plánovací smlou-
vě, jehož obsahem by byly navrhované 
změny.

Městské zastupitelstvo rovněž schválilo 
obecně závaznou vyhlášku města Úvaly 
o místním poplatku za obecní systém 
odpadového hospodářství, kde sazba 
poplatku na rok 2024 činí 1056 Kč na 
osobu. Výše místního poplatku tak zů-
stává stejná jako v roce 2023.

Zastupitelé schválili uzavření darovací 
smlouvy mezi městem Úvaly (obdarova-
ný) a soukromou osobou na 1/6 několi-
ka drobných pozemků v katastru města.

Zastupitelstvo vydalo Obecně závaznou 
vyhlášku města Úvaly o místním poplat-
ku z pobytu s účinností od 1. 1. 2024. 
Výše sazby je oproti předchozí vyhlášce 
beze změny. Dochází pouze ke změně 
terminologie a v obecně závazných vy-
hláškách se neuvádějí skutečnosti sta-
novené v zákoně.

Rovněž byla vydána Obecně závazná vy-
hláška města Úvaly o místním poplatku 
za užívání veřejného prostranství s účin-
ností od 1. 1. 2024. která byla v soula-
du s novelou zákona upravena, zároveň 
byly zvýšeny paušální sazby: a) za umís-
tění zařízení sloužících pro poskytování 

vání přepravy seniorů a získání potřeb-
ných finančních prostředků nad rámec 
rozpočtu města od těchto okolních obcí 
– celkem ve výši cca 396 000 Kč vč. DPH/
rok, zatím proběhla jednání s obcemi Jir-
ny, Květnice a Škvorec, obce předběžně 
projevily o tuto službu zájem, návrh je 
nutné projednat v zastupitelstvech.

Zastupitelé města stanovili výši odměn 
neuvolněným zastupitelům dle metodi-
ky Ministerstva vnitra ČR.

Dotazy, návrhy a připomínky z řad zastu-
pitelů se týkaly stavu projektu chodníku 
u hráze rybníka Fabrák, stavu financová-
ní vodovodního obchvatu Jiren, uvedení 
pěší stezky z oblasti U Horoušánek (Alej 
úvalských dětí II) podél silnice II/101 
do centra Úval, která byla v uplynulých 
měsících de facto zničena výstavbou vo-
dovodního obchvatu Jiren. Tato stezka 
bude opravena po dokončení realizace 
vodovodního přivaděče.

Připomínky a náměty ze strany občanů 
se týkaly problematiky kvality jediné pří-
stupové cesty do lokality Pod Slovany  
a kvality opravy železničního přejez-
du na konci léta 2023 ze strany SŽ. 

Délka jednání 5:32 hod.

●  Marek�Mahdal,� 
člen redakční rady Života Úval

prodeje (předzahrádka u provozovny) 
do 10m2 z 1000 Kč na 3000 Kč za rok, od 
10m2 do 30m2 z 2000 Kč na 5000 Kč za 
rok, od 30m2 do 85m2 z 5000 Kč na 8000 
Kč za rok, b) za umístění stavebních za-
řízení z 300 Kč na 1000 Kč za měsíc, c) 
za umístění skládek z 500 Kč na 1000 Kč 
za měsíc. Zároveň byla zrušena sazba za 
vyhrazené parkovací místo.

Další vydaná městská vyhláška upra-
vuje místní poplatek ze psů s účinností 
od 1. 1. 2024. Vyhláška byla v souladu 
s novelou zákona upravena, zároveň 
bylo doplněno osvobození pro držitele 
psů používaných pro canisterapii a byla 
sjednocena a zvýšena sazba za jednoho 
psa na 660 Kč za rok. Bylo také doplně-
no osvobození pro držitele psů používa-
ných pro canisterapii.

Zastupitelé zrušili Obecně závaznou 
vyhlášku o místním poplatku ze vstup-
ného. Tato vyhláška byla vydána v roce 
2010, praxe ukázala, že tento místní po-
platek se jeví jako nadbytečný. Město 
Úvaly kulturu a sport dlouhodobě pod-
poruje.

Zastupitelé také vzali na vědomí infor-
maci k zajištění služby „Přeprava se-
niorů Úvaly“. Město obdrželo celkem  
2 nabídky: ROSI LOGISGIK, s.r.o., – nabí-
zená cena 68 595,04 Kč bez DPH/měsíc  
a společnost LUTAN, s.r.o., nabízená 
cena 129 934 Kč bez DPH/měsíc. Hod-
notící komise konstatovala, že předlo-
žené nabídky překračují limit pro veřej-
nou zakázku malého rozsahu, a z toho 
důvodu doporučila zakázku zrušit.  Nyní 
město hledá způsob, jak zajistit finanční 
prostředky na provozování této služby. 

V úvahu připadají dvě varianty:
– navýšení ročního rozpočtu na provo-
zování služby ze současných 600 000 Kč/
rok na 996 000 Kč vč. DPH/rok a násled-
ný výběr dodavatele služeb v rámci nově 
vyhlášeného podlimitního řízení – spo-
lupráce s okolními obcemi při zajišťo-

Zastupitelstvo města na svém jedná-
ní dne 14. 12. 2023 usnesením č.Z-
136/2023 vyhlásilo programové dotace 
pro rok 2024. 

Vyhlášeny�byly�dva�dotační�programy:
Neinvestiční podpora – Provoz  
a údržba 2024 

Neinvestiční podpora – Pořádání 
jednorázových sportovních, kultur-
ních a volnočasových akcí 2024

Žádosti lze podávat od 1. 2. 2024 do  
29. 2. 2024. 

Upozorňujeme, že k žádosti je tře-

ba doložit výroční zprávu, zprá-
vu z valné hromady nebo zprávu  
o činnosti za předcházející rok.

Bližší informace a žádosti ke stažení na  
www.mestouvaly.cz/spolky-sdruzeni-
-cirkve/. 

● Vedení města

PROGRAMOVÉ�DOTACE�PRO�ÚVALSKÉ� 
SPORTOVNÍ,�KULTURNÍ�A�ZÁJMOVÉ� 
ORGANIZACE�A�SPOLKY�PRO�ROK�2024 
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VŠIMLI�JSME�SI,�ŽE�…
…se 15. 12. odpoledne objevují v médiích 
hrozné zprávy, kterým bylo těžko uvěřit. 
V 15.00 žena z Klánovic zaslechla v lese 
střelbu a objevila mrtvá těla. Okamžitě 
zavolala policii a záchranku. Na místo se 
vydávají policisté…

Po letech zase bezpečnostní ohrožení 
v blízkosti Úval vyvolává strach a různé 
fámy. Policie po 17.00 vydává zprávu  
o střelbě a nálezu mrtvých těl, tak infor-
mují veřejnost média. Objevují se prv-
ní informace, že jednou z obětí je dítě.  
16. 12. 9.00 Policie oznamuje, že případ 
kvalifikuje jako dvojnásobnou vraždu. 
Potvrzují také, že jednou z obětí je dítě.

Policisté žádají řidiče o poskytnutí kame-
rových záznamů z aut, pokud projížděli 
Klánovicemi v pátek mezi 7. a 17. hodinou.

17. 12. Nedaleko místa střelby vzniká pi-
etní místo, lidé zde zapalují svíčky. Les je 
podle informací z místní radnice volně 
přístupný.

18. 12. 12.08 Policie oznamuje, že na 
případu pracují desítky kriminalistů. 
Pražské mordpartě pomáhají mimo 
jiné kolegové z Policejního prezidia. 
Zároveň jak policie, tak městská policie 
posilují hlídky v Klánovickém lese.

19. 12. 8.25 Policie oznamuje, že její 
příslušníci pročesávají Klánovický les. 
Ten se pro veřejnost opět uzavírá. Na 
místě je přes 250 policistů, i na koních 
a se psy hledali stopy.

20. 12. 15.47 Policie oznámila, že ukon-
čila velkou pátrací akci v Klánovickém 

lese. „Nenašli jsme v něm nikoho, kdo 
by se tam skrýval, byl nebezpečný a ani 
nic, co by aktuálně naznačovalo jaké-
koliv hrozící riziko,“ napsali policisté na 
síti  X.

20. 12. 19.08 Policisté popřeli, že by 
znali identitu vraha a záměrně ji tajili. 
Reagovali tak na síti X na zprávy na so-
ciálních sítích. Podobná tvrzení označili 
za dezinformace. 

… další tragédie se udála v Praze –  
21. 12. 20.24 – střelba na Filozofické 
fakultě UK. Střelec zavraždil minimál-
ně 14 lidí a sám zemřel. Před tím zabil 
podle policie i svého otce v Hostouni 
na Kladensku. „Pracujeme s verzí, že 
útočník má na svědomí i vraždu v Klá-
novicích,“ řekl posléze policejní prezi-
dent Martin Vondrášek. 22. 12. 16.13 
Balistická expertiza potvrdila, že zbraň, 
kterou našli policisté v domě vraha z fi-
lozofické fakulty, střílela v Klánovickém 
lese.
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27. 12. 15.00 policie oznámila, že  
v domě střelce z filozofické fakulty kro-
mě vražedné zbraně našla i dopis, ve 
kterém se muž přiznává ke klánovické 
vraždě. (Citovány zprávy i použit sní-
mek z Pražského deníku na interne-
tu).
 
Obě velmi smutné tragédie otřásly vše-
mi i v Úvalech.

… řada občanů má různé výhrady  
k chybějícím prvkům nejen v OC Praž-
ská. Tam postrádají lavičky, odpadko-
vé koše. Také více míst na parkovišti. 
Podivují se nad tím, kdo rozhodoval 
výběr druhů obchodů. Místo mnoha 
podobných, přeplněných oblečením  
a spíše zbytečnostmi, jim naprosto chy-
bí knihkupectví, obuv a sportovní věci, 
cukrárna a kavárna, řeznictví. Také by 
se líbilo hodinářství s opravnou, ale 
uvědomují si, že dnes se věci moc ne-
opravují, spíše ve zcela konzumní spo-
lečnosti vyrábějí takové, které se za pár 
let neopravitelné věci vyhodí a koupí 
nové. Upozorňují, že se nacházejí už  
i lidé, kteří se rádi vracejí k minulosti 
a soustřeďují se na tuto oblast opravá-
renství. Je to třeba za podpory vedení 
měst. Na to navazují stále chybějícím a 
dlouhodobě požadovaným veřejným 
WC.

Po setkání s paní starostkou se dozví-
dají, že projekt byl realizován na sou-
kromém pozemku a město vynaložilo 
velkou snahu, aby byl pro uživatele, co 
nejpříhodnější. Volbu obchodů nemů-
že město samo ovlivnit, opět je zcela 
v soukromých rukou rozhodnutí, kdo 
hodlá investovat do pronájmu posta-
vených objektů. Město i podle dalších 
vyjádření vedení kvituje, že „prošel“ 
navrhovaný obchod elektro a lékárna. 

Pro občany vyplývá poučení, že obča-
né by měli sledovat jednání zastupite-
lů a prezentaci plánovaných projektů  
a podrobnostmi pomoci doladit právě  
ty oblasti, které život ve městě ulehčují.

… v pátek dne 5. 1. 2024 „bude od 8:30 
hodin probíhat podél ulice Pražská 
(naproti nákupnímu centru)  kácení  
a ořez stromů, a to z důvodu bezpeč-
nosti silničního provozu dle požadavků 
Krajské správy a údržby silnic Středo-
českého kraje. Prosíme občany a hlav-
ně řidiče, aby v těchto místech projíž-
děli v dopoledních hodinách pomalu, 
ohleduplně a dbali pokynů pracovníků 
koordinující průběh kácení“... stalo se, 
protože počasí oproti minulé informaci 
o týden dříve kácení nedovolilo. Vskut-
ku se nejen kácely nálety, ale čistil se 
i vzrostlý les, takže vzhledově dostal 

11 skupinek skautů za doprovodu ve-
doucích a koledovalo u dveří.

…6. 1. odpoledne proběhlo Valné vo-
lební shromáždění Sdružené obce 
baráčníků J. A. Komenského Úvaly a 
za poměrně malé účasti (respirační 
nemoci zasáhly některé členy) v Hos-
půdce na hřišti zvolilo opět rychtářkou 
Hanu Černou, která má velké zkuše-
nosti a je ochotná obětovat svůj čas 
všem kulturním a společenským akcím 
obce i města.

… na nábřeží Josefa Krejcárka opět 
sedí rybáři a strom, na kterém je cedu-
le s názvem, začíná odumírat, ale pa-
matuje toho hodně.

… dost protivné pro chodce je časté 
zastavení autobusů na přechodu u 
přejezdu. Když tam ráno hlídkuje měst-
ská policie, tak si dávají řidiči pozor, ale 
potom? 

 ●  Zaznamenala�Alena�Janurová

lepší formu a větve se staly hodnotnou 
štěpkou.

… 5. 1. v pátek děti MŠ dělaly o den 
dříve radost všem v oblasti na Petříně. 
Řadily se na parkovišti u pošty, všichni 
jednotně v bílém s korunami na hlavě 
chodily ulicemi a navštívily také Dům 
s pečovatelskou službou a na chodní-
ku zanechaly křídou trochu popletené 
K + B + M 2024, kde uvnitř každému, 
kdo otevřel, zazpívaly v obou patrech 
… My tři králové jdeme k vám, štěs-
tí, zdraví vinšujem vám … Já je potkala  
v Bezručově ulici a také zazpívaly  
a měly radost, že budou také v Životě 
Úval. Byly vzorné a paní učitelky, které 
s nimi koledu nacvičily, s nimi neměly 
asi moc práce, jen dávat pozor na pře-
chodu ulice.

… 6. 1. se konala v pořadí již 3. tříkrá-
lová sbírka v Úvalech. Proběhla na 
náměstí Arnošta z Pardubic od 9.00 do 
11:30. Na organizaci se podíleli úvalští 
skauti společně s Římskokatolickou 
farností Úvaly. Jednalo se o veřejnou 
sbírku probíhající po celé ČR, spadající 
pod Charitu Česká republika. U magnó-
lie měli skauti stánek, kde za příspěvek 
do válcovité kasičky věnovali kromě 
zpěvu také různé upomínkové před-
měty. Po celých Úvalech chodilo také 
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V roce 2023 bylo počasí v Úvalech velmi 
rozmanité, bylo horko i mrazy, poměr-
ně hodně pršelo, padal sníh, foukal silný 
vítr, zkrátka užili jsme si všeho.

Začátek ledna byl chladný, pršet začalo 
ve druhé dekádě. Ve dnech 18. – 22. 1. 
padal sníh. Sněhová pokrývka se udr-
žela téměř do konce měsíce, potom se 
oteplilo.

Hned na začátku února nastal jev zvaný 
Comma, což byl silný vítr se sněžením. 
Po dvou dnech se vítr utišil a nasta-
ly mrazy a jinovatka. Ve druhé dekádě 
se oteplilo až na 10 °C, ke konci měsí-
ce opět mrzlo. Sněžilo jen na začátku  
a konci měsíce, sníh ale následující den 
roztál. Od 17. 2. do 20. 2. pršelo.

Na začátku března bylo teplo, potom 
se ochladilo, byla jinovatka a foukal sil-
ný vítr. Dokonce dvakrát sněžilo, ještě  
27. 3. napadly 2 cm sněhu, ale ten druhý 
den roztál. Poslední den byla bouřka.

V dubnu bylo chladno a poměrně často 
pršelo. Téměř polovina měsíčních srá-
žek spadla 14. dubna, tehdy pršelo ne-
přetržitě od 13. 4. večer do 15. 4. ráno. 
Ostatní dny pršelo málo, nejvíc 6 mm. 
Teprve koncem měsíce se oteplilo.

Za celý květen pršelo pouze pětkrát. Jen 
jednou spadlo více deště, 14. 5. naprše-
lo 17,1 mm, jinak to bylo slabé. Ve druhé 
polovině měsíce se ochladilo, ke konci 
stoupaly teploty nad 25 °C.

Na začátku června pršelo jen málo, ve 
druhé a třetí dekádě byly četné bouřky 

a letní teploty. Ke konci měsíce bylo po-
časí proměnlivé.

V první polovině července pršelo jen 
minimálně, celkem spadlo jen 8 mm  
a teploty stoupaly nad 30 °C. Pak ale při-
šly bouřky, v poslední dekádě se ochla-
dilo a často pršelo.

Pršelo i v první dekádě srpna, pak se 
oteplilo. Teploty stoupaly nad 30 °C, od 
10. do 23. srpna vůbec nepršelo. V po-
slední dekádě se ochladilo o 15–20 °C, 
byly často bouřky a pršelo každý den.  
5. srpna spadlo 21,9 mm a 28. srpna 
30,2 mm. Potom se pomalu začalo otep-
lovat.

V září bylo přes den teplo, ale noci už 
byly chladné. Za celý měsíc pršelo pouze 
třikrát a napršelo jen 14,4 mm.

Častější srážky přišly až po 8. říjnu, prše-
lo často, ale srážky byly malé, nejvíc 8,2 
mm. Občas foukal silný nárazový vítr, 
někdy byla i mlha. Teploty byly vyšší, než 
je v říjnu obvyklé.

V listopadu pršelo skoro každý den, 
hlavně ve druhé a třetí dekádě. Listopad 
skončil v množství srážek na třetím mís-
tě za srpnem a prosincem. V poslední 
třetině měsíce začalo i mrznout a sněžit.
Prosinec začal prudkým ochlazením,  
4. 12. klesla teplota na -9,7 °C , těsně 
před tím napadlo 10 cm sněhu. Sně-
žilo i další dny, celkem dosáhla výška 
sněhu 15 cm. Během několika dnů se 
oteplilo na 5 °C a více, takže sníh začal 
rychle tát, začala stoupat hladina vody 
v řekách a hrozily záplavy. Těsně před 

Vánocemi napadl sníh, ale hned začalo 
pršet a oteplilo se, takže nastala tradiční 
obleva. Ke konci měsíce přišly i bouřky a 
silný vítr. Celkově byl prosinec srážkově 
i teplotně nadprůměrný.

Tolik obecně a teď pár čísel:

Srážky za měsíc:
Leden – 31,4 mm
Únor – 17,7 mm
Březen – 53,0 mm
Duben – 59,6 mm
Květen – 22,1 mm
Červen – 55,0 mm
Červenec – 70,7 mm
Srpen – 92,3 mm
Září – 14,4 mm
Říjen – 46,0 mm
Listopad – 82,5 mm
Prosinec – 86,1 mm

Rok 2023 – 630,8 mm

Nejvyšší měsíční srážky: srpen – 92,3 mm
Nejnižší měsíční srážky: září – 14,4 mm
Nejvyšší denní srážky: 28. 8. – 30,2 mm
Nejvyšší sněhové srážky: 1. 12. – 10 cm
Nejvyšší sněhová vrstva: 3. 12. – 15 cm
Nejvíce dnů beze srážek: září – 27
Nejméně dnů beze srážek: listopad – 9

Takový byl rok 2023 – teplotně nadprů-
měrný a srážkově také. 

Na závěr ještě mezní hodnoty ročních 
srážek:
Nejvíce srážek za rok – 2002 – 873,9 mm
Nejméně srážek za rok – 2003 – 411,3 mm

●  Ing.�Jiří�Veselý�

POČASÍ�V�ROCE�2023 

Projekt nového systému pražské na-
vigace Čitelná Praha se v roce 2023 
překlenul do klíčové etapy. V rámci tak-
zvané „fáze pilotování“ jsme testovali 
jednotlivé prvky navigačního a orien-
tačního systému jak v rovině nového 
přístupu k zobrazování informací a je-
jich grafického zpracování, tak na úrov-
ni materiálového řešení, tvarosloví, 
rozmístění nebo odolnosti samotných 
nosičů.

Na zastávkách povrchové dopravy bu-
deme v rámci nových vitrín v přístřeš-

ČITELNÁ�PRAHA
k celostátnímu systému Správy že-
leznic bude Praha-Dolní Počernice  
a ve spolupráci se Středočeským kra-
jem plánujeme testovat také novou 
podobu informací i nové navigace ve 
středočeském nádraží Úvaly.

S přispěním Zpravodaje PID

●  Josef�Štěpánovský

(redakčně�kráceno)

cích testovat revidovanou podobu map 
a schémat či dalších informačních ma-
teriálů včetně výlukových informací  
a informací na zastávkových označní-
cích. 

Otestujeme také další prototypy no-
vých zastávkových označníků, osazení 
digitálními odjezdovými panely plánu-
jeme i pro další tramvajové a autobu-
sové zastávky. 

Pilotní vlakovou stanicí pro testová-
ní doplňkových prvků Čitelné Prahy 



Poprvé se vyjíždělo už krátce po půlnoci  
1. ledna a naposledy, jak bylo výše zmíně-
no, v noci 25. prosince. 45 zásahů se udá-
lo v Úvalech a zbylých 53 tedy v různých 
vzdálenostech od našeho města včetně 
mezikrajské výpomoci na území Prahy. 
Personálně výjezdová jednotka čerpá 
ze sboru dobrovolných hasičů, kterých 
bylo k poslednímu dni loňského roku 36 
mužů, 17 žen a budoucnost sboru tvořilo 
39 dětí, dorostenek a dorostenců.

●  Za�JSDH�Úvaly�Milan�Bednář
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Po třech letech velmi komplikova-
né přípravy (úmrtí vlastníka, dědic-
ké řízení) se povedlo dotáhnout do 
konce první zásadní krok, aby mohl 
Středočeský kraj – postavit jedno 
z plánovaných parkovišť P+R, a to  
ve městě Úvaly. 

V uplynulých dnech se kraj stal vlast-
níkem příslušných pozemků a je tak 
možno relativně rychle pokročit se sa-
motnou projektovou přípravou a do-
táhnout ji do konce. 

PŘÍPRAVA�KRAJSKÉHO�P+R�V�ÚVALECH� 
PŘEKONALA�DALŠÍ�MILNÍK�A�BLÍŽÍ�SE� 
K�REALIZACI�

Plánované P+R bude postaveno dle 
současných ekologických trendů (hos-
podaření se srážkovou vodou, ochran-
nou výsadbou zeleně) a bude rovněž 
vybaveno infrastrukturou pro nabíjení 
elektromobilů a systémem umožňují-
cím snadné odbavení přes PID lítačku 
(cestující budou mít možnost zaregist-
rovat své auto do systému středočes-
kých P+R). 

Parkoviště bude mít kapacitu 237 par-
kovacích míst, a pokud půjde v pro-

jektové přípravě vše bez problémů, 
stavební práce by mohly být zahájeny 
ještě letos v druhé polovině roku. 

Parkování pro cyklisty bude řešeno 
přímo u nádraží v rámci plánovaného 
přestupního terminálu Úvaly.

●  Z FB�Petra�Boreckého� 
a�webu�města

Od poloviny prosince do konce roku če-
kaly úvalské hasiče ještě čtyři neobvyklé 
výjezdy, které se obecně týkaly technické 
pomoci.

Odpoledne 19. prosince byl na operač-
ním středisku nahlášen únik nebezpeč-
ných látek do ovzduší, a to přímo v Úva-
lech. Po příjezdu na místo bylo zjištěno, 
že látky nejsou nebezpečné, ale spíše ob-
těžující. Jednalo se pouze o zápach siláží 
hnojeného pole.

Ráno 23. prosince byli hasiči přivoláni  
k otevření bytu v ulici U Hostína v Úva-
lech. Na schodišti vedoucí k bytu byly 
stopy krve a nikdo za dveřmi nereagoval 
na výzvu policie k otevření. Nakonec ne-
byly obavy sousedů naplněny a k žádné 
tragédii nedošlo.

Na Štedrý den v poledne vyjeli úvalští ha-
siči k technické pomoci do Dobročovické 
ulice v Úvalech, aby tam odklidili vyvráce-
ný strom, který se opíral o dráty vysoké-

ROK�2023�PŘINESL�REKORDNÍ�POČET�VÝJEZDŮ
ho napětí a oplocení přilehlého pozem-
ku. A poslední výjezd loňského roku se 
odehrál v noci po Štědrém večeru, kdy 
výpadek elektrického proudu ohrozil 
vážně nemocnou osobu na životě, jelikož 
přestala fungovat podpora dýchání. Jed-
notka proto na místo dovezla nezbytnou 
elektrocentrálu.

Souhrnně si úvalští hasiči v uplynulém 
roce připsali rekordních 103 výjezdů, 
tedy o 13 případů více než v roce 2022, 
nicméně v pěti případech byla jednotka 
odvolána ještě před výjezdem nebo do-
sažením místa. Zbylých 98 případů tedy 
vychází průměrně na více než 8 zásahů 
měsíčně. Oproti roku 2022 podstatně 
vzrostl počet dopravních nehod a jedna-
lo se o nejčastější příčinu výjezdů, a to ve 
48 případech. Úvalští hasiči vyjeli rovněž 
k 23 požárům, občas velmi náročným a 
19x od nich byla vyžadována technická 
pomoc. V pěti případech je zaměstnaly 
další technické činnosti a ve třech bo-
hužel vyrazili kvůli planému poplachu. 
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Vernisáž výstavy zpříjemnila hrou na 
klavír Anna Vavřinová vlastní skladbou 
Snow Made From Glass.

●  Text�a�foto� 
Vladislav�Procházka

Redakce se omlouvá za opožděné uveřej-
nění článku
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LEDOVÝ�SVĚT�V�GALERII�DOMU�DĚTÍ
Stalo se už tradicí, že Městský dům dětí  
a mládeže v Úvalech pořádá koncem 
roku výstavu výtvarných kroužků a se-
znamuje veřejnost s výsledky činnosti za 
první školní pololetí. Stejně tomu bylo  
i v závěru roku minulého. 10. prosince 
2023 byla v Galerii MDDM zahájena vý-
stava s názvem Ledový svět, která pre-
zentovala práce kroužků estetiky, kera-
miky, počítačové grafiky, videotvorby  
a elektrotechnického zaměření. Už při 
příchodu do galerie nebylo možné pře-
hlédnout tučňáky namalované nejmen-
šími dětmi. V galerii bylo základní téma 
výstavy bohatě rozvinuté. Děti se inspiro-
valy částmi světa, kde převažuje chladné 
klima, a zhmotnily vlastní představivost. 
Pro realizaci výtvarných děl byly použity 
klasické materiály a postupy, jako kera-
mika nebo kresba, ale i netradiční, mezi 
něž například patřily při stavbě hradů 
kostky cukru. Část výstavy byla navrže-
na tak, že připomínala ledové království 
se všemi znaky. I z obyčejného kartonu 
je možné vykouzlit hrady a zámky. Mimo 
rámec výstavy byly pro zpestření zařaze-
ny kresby geometrických zátiší, ukázky 
street artu, které ukazují, že tato moder-
ní malba je vhodná i do vnitřních prostor,  
a projekce experimentálního videopořa-
du. 

Není pochyb o tom, že je dětská fanta-
zie bezbřehá. Když ji vhodně usměrňují 
zkušení lektoři, mezi které patří Jana 
Krejsová (keramika), Iva Fíková (výtvarka 
a prostorová tvorba), Hana Novosádová 
(grafika, street art, výtvarka), Anna Mer-
xbauerová (keramika), Ela Krejsová (ke-
ramika), David Fuxa (animace a výtvarka) 
a Pavel Sýkora (vědeckotechnické oddě-
lení), svěřené děti vytvoří nevšední díla.

Město Úvaly získalo od Středočeského 
kraje dotaci ve výši 88 tisíc korun na 
nákup nové výstroje pro zásahovou 
jednotku Sboru dobrovolných hasičů 
Úvaly.

Poskytnuté finanční prostředky byly 
použity na nákup zásahových oděvů 
pro členy jednotky našich dobrovol-
ných hasičů. Jedna sada speciálního ob-
leku stojí bezmála 22 tisíc korun, město 
zakoupilo celkem pět sad těchto oble-

HASIČI�ZÍSKALI�NOVÉ� 
ZÁSAHOVÉ�OBLEKY

ků. Částku, která přesáhne výši dotace, 
uhradí město ze svého rozpočtu. 

Pevně věříme, že obleky hasičům zvýší 
bezpečnost a komfort při jejich práci. 
Vážíme si jejich práce a děkujeme za ni.

●  Vedení�města

    

ZPRÁVY�Z �MDDMZPRÁVY�Z �MDDM

Část výstavy

    

OKÉNKO�KNIHOVNYOKÉNKO�KNIHOVNY

s nadšením jsme pro ně proto připra-
vili i pokračování třetí. Připomněli jsme 
si již známé dovednosti, jako je bezpeč-

O kurzech první pomoci v knihovně jsme 
již psali. Protože i po dvou setkáních 
lační účastníci po dalších informacích,  

PRVNÍ�POMOC�POTŘETÍ
nost situace, přístup k člověku v bezvě-
domí, záklon hlavy, kontrola dechu, re-
suscitace a mnoho dalšího – ano, to vše 
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LÍSTKY�Z�KALENDÁŘE�KULTURNĚ� 
SPOLEČENSKÝCH�AKCÍ�MĚSTA
V prosinci jsme na kalendáři měli – ne-
zapomenout na 17. 12. v kostele – J. J. 
Ryba Česká mše vánoční v provede-
ní všech, kteří se z úvalských zpěváků 
přidají. O tom, jaká byla? Přestože na 
zkoušení měli pěvci jen pár dní, spíš jen 
hodin, tak zas dojali návštěvníky a plný 

skou službou pod záštitou komise pro 
kulturu. Trio si umí najít cestu k úvalské-
mu posluchačovu uchu a srdci, je velmi 
oblíbené.

●  S�radostí�lístky�utrhla�u�obou�akcí�
Alena�Janurová

kostel jim vřele zatleskal. Více o tom 
píše V. Pokorný.

12. 1. 2024 o pár dní po svátku Tří králů, 
které jsme 5. a 6. ledna potkávali po uli-
cích zakončil krásné období Tříkrálový 
galakoncert Musica Dolce Vita s výbě-
rem nejkrásnějších skladeb světových 
a českých autorů. Nám velmi známé  
k srdci přirostlé koncertní trio – Danie-
la Demuthová (zpěv), Žofie Vokálková 
(flétna) a Zbyňka Šolcová (harfa) oslavilo 
20. jubilejní koncertní sezonu. Z. Šolco-
vá je z Úval, ale i ostatní dvě milé dámy 
pokládáme za vlastní, protože každým 
rokem je jejich koncert hojně navštíven  
a dopředu očekáván. Začínaly koncerty 
v MDDM, kam je zvala Jana Pospíšilová, 
tehdejší ředitelka, a později se vystou-
pení konala v sálku domu s pečovatel-

již účastníci po prvních dvou setkáních 
sebevědomě ovládají – ale přidali jsme  
i témata nová. 

Tentokrát nás čekaly společné tři ho-
diny, ve kterých jsme se naučili pomo-
ci člověku, který se dusí, reagovat při 
podezření na poranění páteře a také 
podle hlavních příznaků odhalit mrtvici  
a infarkt. 

Dvacet účastníků třetího pokračová-
ní teď dělá naše město bezpečnější  
a je připraveno zachránit lidský život. 

A jak hodnotí kurz jedna z účastnic? 

„Cítím se jistější, kdyby bylo potřeba něco 
dělat. Jsem ráda, že kurz umí především 
povzbudit sebedůvěru a jistotu v člově-

to kurz. Snažím se je přesvědčit, aby zku-
sili vystoupit ze své komfortní zóny, obav  
a nejistoty (stejně jsem to na začátku 
měla i já) a do kurzu se přihlásili.“  

Tereza Drlíková

Přáli byste si být také jistí v záchraně 
života? Přijďte naučit se to prakticky, 
lidsky a srozumitelně do knihovny. 

●  Jitka�Ernestová 
a�Kateřina�Werkman

ku. Věřím, že v případě potřeby nebudu 
mít obavy a hlavně budu mít „klidnější 
svědomí“, že dotyčnému skutečně pomá-
hám. Pro lidi, kteří chtějí „být připravení“ 
a zvládají lépe pracovat, když „jsou při-
praveni“, určitě kurz doporučuji.

Nejpřínosnější bylo řešit konkrétní nahra-
né situace. I do nahraných situací člověk 
vstupuje s určitou obavou, co ho čeká,  
a v tu chvíli si ověří nejen získané vě-
domosti z kurzu, ale také své chování  
v těchto situacích (jak se zachová, zda zpa-
nikaří, jak celou situaci vyhodnotí apod.).  
I v tomto ohledu pak na sobě může pra-
covat, sdílet své emoce s ostatními, což 
hodnotím jako velmi cenné.

S každým dalším kurzem se snažím zná-
mé, kamarády, kolegy odkazovat na ten-
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11.�ROČNÍK�HAPPENINGU�PAMATUJ 

11. ročník happeningu PAMA-
TUJ!, který připomene smrt 
prvních obětí deportací židov-
ských obyvatel českých zemí 
do německých koncentračních 
táborů. 

Je tomu již 80 let, ale vzpomínka zůstá-
vá stále živou a v současné době velice 
aktuální. V noci z 8. na 9. března 1944 
bylo v plynových komorách koncen-
tračního tábora Osvětim – Birkenau 
zavražděno během jediné noci 3 792 
nevinných mužů, žen a dětí, násled-
ně 10. až 12. července téhož roku 
bylo v průběhu dvou nocí stejným 
způsobem zavražděno 6 500 mužů, 
žen a dětí. Celkový počet obětí z tzv. 
Terezínského rodinného tábora pře-
sáhl množství 10 000. Oběťmi v ně-
meckých koncentračních táborech, 
zejména právě v Osvětimi – Birkenau 
se v průběhu let 1942 – 1944 stalo i 24 
židovských občanů z Úval. Zavraždění 

muži, ženy a děti se provinili jen tím, 
že se narodili jako Židé.

Proto přijďme společně uctít památku 
těchto židovských obětí a vyslechnout 
mimo jiné tři z písní, které měly na rtech 
oběti této tragické události, když šly na 
smrt, písně plné naděje a touhy po živo-
tě, jak je historicky doloženo. Zazní tak 
jejich starodávné poselství a my tak vy-
jádříme naši úctu k životům nevinných 
zemřelých a také důvěru, že úcta k živo-
tu v naší zemi překoná jakékoliv projevy 
nenávisti, xenofobie a rasismu. Smys-
lem happeningu Pamatuj! je povzbuzo-
vání lidí všech generací k vzájemnosti, 
všeobjímající lásce a k tradičním hodno-
tám rodiny a přátelství stojících na prav-
divém pohledu také na naší minulost. 

U příležitosti letošního 80. výročí udá-
losti v březnu 1944 budou v Úvalech 
též odhaleny Kameny zmizelých, ji-
nak také Stolpersteine, což jsou kostky  
s mosazným povrchem vsazené do 
chodníku podle projektu německého 
umělce Güntera Demniga. Připomínají 
osudy lidí, kteří byli nacisty deportová-

ni a poté zavražděni v koncentračních 
táborech či vyhnáni ze svých domovů 
nebo dohnáni k sebevraždě. Ve vel-
ké většině případů se jednalo o osoby 
židovského původu. Tentokrát půjde  
o rodinu Rosenbaumových.

Na shromáždění promluví starostka 
města Bc. Markéta Rydvalová.

Písně SHEMA YISRAEL (vyznání víry), 
HATIKVA (naděje) – tehdy lidová píseň, 
dnes státní hymna Izraele, KDE DOMOV 
MŮJ (česká státní hymna) přednese 
Středočeský pěvecký sbor z Úval. Dirigo-
vat bude Mgr. Stanislav Mistr.

Recitaci básní a jména úvalských židov-
ských obětí připomenou žáci Základní 
školy Úvaly.

Položení Kamenů zmizelých, zpěv a re-
citace chtějí probudit soucit ve zbytku 
společnosti, která dosud přehlížela tuto 
tragédii s profesionální lhostejností, což 
se projevovalo tím, že se všichni tvářili, 
jako by se nic bývalo nestalo. Nejedná 
se nám pouze o připomenutí tragic-
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ná, tenor Antonín Maurer a bas Ondřej 
Novák, Spojený pěvecký sbor (účastnili 
se zástupci pěveckého sboru Smetana  
z Kladna, pěveckého sboru z Buštěhra-
du, pěveckého sboru SborKlan z Kláno-
vic a občané Úval), smyčcové kvarteto 
a varhany. Dirigoval Jakub Novák, kon-
certní mistr Symfonického orchestru 
Českého rozhlasu. Výkony účinkujících 
byly mimořádné. Také posluchači zcela 
zaplněného kostela, mezi nimiž bylo ve-
dení města starostka Markéta Rydvalo-

Vyvrcholením loňského adventu a před-
vánočního období v našem městě bylo 
již tradičně po třinácté za sebou uvede-
ní České mše vánoční Hej mistře! od Ja-
kuba Jana Ryby ve farním kostele Panny 
Marie (Zvěstování páně) v Úvalech tře-
tí adventní neděli. Uvedení se konalo 
pod záštitou starostky města Bc. Mar-
kéty Rydvalové. Koncert uvedl jménem 
komise pro kulturu Rady města Úvaly  
Dr. Vítězslav Pokorný. Účinkovali sop-
rán Petra Erlebachová, alt Iva Dareb-

NA�RYBOVKU�ZASE�ZA�ROK
vá a místostarostové Alexis Kimbembe 
a Miloš Ulrich, ocenili účinkující dlouho-
trvajícím potleskem. 

Poděkování za přípravu a podmínky 
pro pořádání takovýchto vynikajících 
koncertů si zaslouží vedení města, 
městský úřad a místní římskokatolická 
farnost. Tak opět zase za rok. Už dnes 
se těšíme.

●  �Dr.�Vítězslav�Pokorný��

ké události, ale o tradiční setkávání se  
a o sdělení vize, kterou uvedené písně 
nesou: tradiční hodnoty, smysl života, 
naději, lásku, víru a důvěru. A na obec-
nou otázku: Jaké je v českých dějinách 
místo pro „dějiny těch druhých“, nejen 

gerově ulici 65, místem bývalého statku 
rodiny Rosenbaumových. Věřím, že se 
společně na letošním happeningu opět 
setkáme. 

●  Dr.�Vítězslav�Pokorný

po staletí zde žijících Židů, odpovídáme: 
Chceme, aby se tragédie holocaustu, 
nestala pouhou, postupně jen do dějin 
zasunutou událostí, tu a tam umělec-
ky připomínanou. Proto budeme letos  
v Úvalech před Pětašedesátkou v Rie-

Vedení města Úvaly společně s komisí pro kulturu rady města 
 a letopiseckou komisí rady města

vás zvou na

11. ročník happeningu PAMATUJ! spojený s odhalením Kamenů zmizelých  
– Stolpersteine,

který připomene smrt obětí deportací židovských obyvatel českých zemí
do německých koncentračních táborů.

Koná se v pátek 8. března 2024 v 16 hodin před Pětašedesátkou v Riegerově ulici 65, 
místem bývalého statku rodiny Rosenbaumových 

Účinkují:
Středočeský pěvecký sbor a žáci Základní školy Úvaly
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CÍRKEVCÍRKEV

jaro jistě v blízku dlívá …

Den Hromnic podle církevní tradice se 
též nazývá „SVÁTEK UVEDENÍ PÁNĚ DO 
CHRÁMU“. 

Slaví se čtyřicet dní po Vánocích a při-
pomíná biblickou událost zaznamena-
nou v Lukášově evangeliu 2,22 – 40, 
kdy Maria a Josef  přinesli malého Ježíše 
čtyřicet dní po jeho narození do chrá-
mu v Jeruzalémě, aby jej zasvětili Bohu. 
V chrámu se setkali se starcem Simeo-
nem, který měl prorockého ducha. Vzal 
Ježíše do náruče, požehnal mu a řekl, 
že bude světlem pro všechny národy …

Od slova hromnice je odvozeno také 
slovo hromničky, což jsou svíčky, které 

ÚNOROVÉ ZAMYŠLENÍ 

1. OD PRANOSTIKY K BIBLI

Na druhý únorový den připadají HROM-
NICE související s lidovou pranostikou 
i církevní tradicí. Tomuto dni je přisu-
zováno několik rčení lidové pranostiky, 
která nám napovídají, jaké počasí mů-
žeme očekávat. Připomeňme si některé 
z nich:

1. Na Hromnice zima s létem potkala 
se.

2. Na Hromnice o hodinu více.

3. Hromnice jasné a čisté, potrvá déle 
zima jistě. Pakliže sněží nebo hřímá, 

se v katolické církvi tento den žehnají. 
Hromničky si lidé dříve zapalovali při 
modlitbě a prosili Boha o ochranu.

2. Z CITÁTŮ, KTERÉ MOTIVUJÍ I PO-
HLADÍ PO DUŠI

1. Když máme Boha a blízko sebe něko-
ho, koho máme rádi a kdo má rád nás, 
snadno oželíme spoustu jiných věcí.  

2. Bůh nedělá rozhodnutí za nás, ale 
posiluje nás, abychom se nevzdávali.

●  �Jitka�Pokorná,�
farářka  CČSH v Úvalech           

CÍRKEV�ČESKOSLOVENSKÁ�HUSITSKÁ� 
V�ÚVALECH
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ha možnostmi. Energie jsou přívětivé  
a podněcující k regeneraci.

3. ÚPLNĚK  –  kompletní Měsíc, zářivá 
koule, jehož část obrácená k Zemi je 

Podle pověstí mají některé měsíční 
fáze určitý vliv na mytické stvoření. 
Magická moc byla přisuzována pře-
devším úplňku. Světlo měsíce také 
působí na kvalitu spánku člověka.                                                                                                                            
Měsíční fáze se rozlišují  podle toho, jak 
velká část Měsíce ozářená Sluncem je 
pozorována ze Země měnící se vlivem 
oběhu Měsíce kolem Země.

Označujeme čtyři měsíční fáze:                                                                                                
1. NOV  –  část Měsíce je obrácená k 
Zemi zcela zastíněná a Měsíc je mezi 
Zemí a Sluncem. Energie novu jsou re-
generační a svěží. Můžeme pociťovat 
potřebu samoty.

2. DORŮSTAJÍCÍ MĚSÍC  –  dorůstají-
cí, drobný a zářící srpek oplývá mno-

odvrácená od Slunce.  Energie jsou nej-
silnější. Můžeme plánovat, přemýšlet  
a řídit se intuicí.

4. UBÝVAJÍCÍ MĚSÍC  –  Měsíc se den za 
dnem zmenšuje a asi po čtrnácti dnech 
nastane opět nov. Energie nám umož-
ňují osvobození a očistu.

Rostlinou pro měsíc únor je ŠALVĚJ  
s blahodárnými účinky. Tato stále zele-
ná trvalka je symbolem zdraví a ochra-
nou domova. 

Její poselství zní: „Zbav se překážek a měj 
odvahu nechat minulost za sebou.“

●  �Alena�Venturová

MĚSÍČNÍ�FÁZE

kolem stánků na Staroměstském ná-
městí jsme si moc neužili, byly tam 
davy lidí, snažili jsme se hlavně zů-
stat pohromadě a nikoho neztratit.  
I tak se nám povedla společná fotka 
s vánočním stromem. Cestou na vlak 
domů jsme se ještě stavili občerstvit  
v „Mekáči” a pak se už v pořádku vrátili 
do Úval. 

V pátek 15. 12. se konala nejprve 
vánoční besídka pro děti. Vedoucí  
s dorostenci ozdobili stromek a při-
chystali občerstvení, děti donesly 
drobné dárečky a hasičský Ježíšek 
donesl nové proudnice a savice. Nej-

ADVENTNÍ�ČAS�U�HASIČŮ
V době adventu proběhlo nejen v krouž-
ku, ale i v celém sboru několik akcí spo-
jených s adventem. Hned 1. prosince  
k nám na pravidelnou schůzku mla-
dých hasičů zavítal Mikuláš s andě-
lem a čerty. Všichni členové kroužku 
pak předvedli svým kamarádům, co 
se naučili doma nebo ve škole, zazpí-
vali, zarecitovali, podali si s čertem 
ruku a dostali balíček s odměnou. 

Další týden jsme jeli s kroužkem MH 
na výlet do Prahy, v Betlémské kap-
li jsme si prohlédli výstavu Skleně-
né Vánoce, velký úspěch tam měla 
hlavně kuličková dráha. Procházku 

dříve jsme si společně zahráli hru 
„Na Hamouna” a potom jsme na dvě 
skupiny hráli oblíbené „Židličky”. Po 
hrách už se jen hodovalo a rozbalovalo  
a ve vánoční náladě odcházelo domů. 
Večer se pak sešli na vánoční večírek 
dospělí hasiči, kteří si také darova-
li drobnosti spíše pro pobavení, ale 
hlavně se chtěli ve vánočním shonu 
na chvíli zastavit a pobavit se s přáte-
li. Pravidelná páteční schůzka to byla  
v roce 2023 poslední. Dospěláci a jejich 
rodiny se pak tradičně sešli ještě na 
Štědrý den, aby si popřáli klidné svátky.

●  Alena�Tesařová,�SDH Úvaly



zaštiťovala a které si moc vážíme.

Doufáme, že vám dobrý skutek v no-
vém roce udělal stejnou radost jako 
nám. Těšíme se, až se opět setkáme při 
koledování. A pokud vás mrzí, že jste 
nestihli přispět, tak na trikralovasbir-

ka.cz můžete přispět i kdykoliv během 
roku.

●  Kristýna�Štafenová�(Kitty)
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těž zručnosti v Nehvizdech, která pro-
běhne už 20. ledna. Půjde o zapojování 
základny na požární útok na rychlost. 
Na začátku března nás pak bude čekat 
sportovní soutěž okrsku č. 6 a také sou-
těž v uzlování Škvorecké lano. Závody 

ZAČÁTEK�NOVÉHO�ROKU�V�KROUŽKU� 
MLADÝCH�HASIČŮ
Kroužek mladých hasičů vstupuje do 
nového roku s 39 členy ve věku 3–18 let. 
Navzdory zimnímu počasí a nedosta-
tečným vnitřním prostorám se podle 
kategorií střídá na učebně a na zahra-
dě. Aktuálně se připravujeme na sou-

se po oddychovém vánočním čase zase 
rozjíždí a my už se na ně velmi těšíme!

●  Alena�Tesařová,�
SDH Úvaly

koledníčci a jejich skvělí obětaví vedou-
cí skupinek, kterými byli skautští vedou-
cí a rodiče skautů a skautek. Vytvořilo 
se celkem 12 skupinek, díky nimž jsme 
měli příležitost oslovit více lidí. Také 
moc děkujeme našim koordinátorkám 
na faře, které připravily zázemí a upek-

ly pro koledníky něco dobrého. Jelikož 
celou sobotu pršelo, bylo velmi pří-
jemné si na chvilku sednout a prohřát 
zmrzlé tělo. Díky také patří Míše Soko-
lové, která celou sbírku administrativně 

TŘÍKRÁLOVÁ�SBÍRKA�2024�V�ÚVALECH
Úvalští skauti a římskokatolická úval-
ská farnost již potřetí spojili síly  
a zapojili se do celorepublikové charita-
tivní akce – Tříkrálové sbírky, jež spadá 
pod Charitu Česká republika.

V pátek 5. ledna od 19:00 proběhl v 
kostele Zvěstování Páně Tříkrálový 
koncert, který si pro veřejnost připravil 
farní sboreček. Posluchači si tak moh-
li vychutnal několik vánočních koled 
na violoncello, trubku a klavír. Děti ale 
také zazpívaly téměř 20 písniček, které 
si pilně nacvičily, a vykouzlily tak úsměv 
na tváři nejednomu přítomnému. Za 
doprovodu kytary, cajonu, violoncella 
a kláves. Děkujeme všem hudebníkům, 
ale v první řadě páteru Pavlu Budské-
mu za poskytnutí prostorů na koncert, 
zkoušky i zázemí během sobotní sbírky.

A na Tři krále, 6. ledna v sobotu, nás 
čekalo samotné koledování. Letos jsme 
v Úvalech vybrali 65 167 Kč. Za dob-
rovolné vstupné na koncert a sobotní 
koledování po Úvalech. V minulém roce 
to bylo přes 43 tisíc korun a v před-
minulém 27 tisíc korun. Máme velkou 
radost, že se z této akce stává tradice, 
kterou přijímá i naše město. Moc děku-
jeme všem, kteří přispěli, jelikož každá 
koruna pomáhá. Komu ale nesmíme 
zapomenout poděkovat jsou naši dětští 

První setkání po Novém roce jsme  
v klubu zase hráli společenské stolní 
hry – Člověče, kostky, Černého Petra 
(tak jsme trochu tápali a nemohli se 
shodnout na pravidlech). 

Další schůzka bude vždy každou sudou 
středu samozřejmě opět od 14 hodin  
s různým programem. 

ÚVALSKÝ�KLUB�DŮCHODCŮ�HLÁSÍ
Příště 7. února bude kvíz – Slavné vý-
roky a 21. 2. pak budeme hádat osob-
nosti. 

6. 3. plánujeme zájezd (viz pozvánka) 
a 20. 3. nastane Velikonoční vyrábění, 
protože Velikonoce se rychle blíží, ten-
tokrát budou už koncem března.

●  �Všechny�členy�ÚKD� 
a�čtenáře�seniory�zdraví�Janurová
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Vánoční jarmark

Vánoční období v Úvalech zahájily  
v sobotu 2. prosince tradiční trhy na 
náměstí, s nimi spojený Jarmark v zá-
kladní škole a koncert při rozsvícení 
vánočního stromu před první adventní 
nedělí. Školní chodby a třídy se pro-
měnily ve vánoční tržiště plné stánků 
s ručně vyráběnými vánočními ozdoba-
mi, adventními věnci a lahodnými dob-
rotami. Každý návštěvník měl možnost 
ocenit výtvory žáků, vybrat si z vánoč-
ních výrobků, dobrovolnými příspěvky 
podpořit sportovní vybavení a zapoje-
ným třídám přispět i na jejich aktivity 
dle vlastního výběru. Odpoledne pak 
patřilo vánočnímu koncertu na náměs-

JAKÉ�VÁNOCE�SI�NA�ZÁKLADCE�UDĚLÁME,� 
TAKOVÉ�JE�MÁME…
…a ty letošní jsme si udělali napros-
to fenomenální! Modernizace školy, 
jejího vybavení a celkové odvážné 
mladistvé cool pojetí celého stylu 
jsou výrazně znát i na náladě ve ško-
le, je mnohem pozitivnější a uvol-
něnější. Když jsme vyhlásili každou 
velkou přestávku vánoční zpívání  
u hlavního stromečku školy, sešlo se 
nás tam vždycky plno a ani na Staro-
městském náměstí neměli takovou 
milou vánoční atmosféru, jako my 
při koledách o „vánočních” přestáv-
kách. Vánočního ducha, přání a spe-
ciální vánoční dobroty pro děti po 
škole roznášela i vánoční „družina” 
v čele s naším říďou a jeho skvělými 
spolupracovnicemi.

tí. Na pódiu se vystřídala různá hudeb-
ní pojetí vánočních koled a básní až 
po moderní vánoční písně. Sbory dětí  
z mateřské i základní školy a další uměl-
ci z MDDM a Středočeského pěveckého 
sboru se postarali o nezapomenutel-
ný zážitek pro všechny přítomné. Ná-

sledně byl také vyhlášen junior roku, 
jímž se stal sportovec Richard Vašek, 
a slavnostně rozsvícen vánoční strom. 
Tato událost je již tradicí, při které jde 
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především o sdílení radosti a navození 
vánoční atmosféry v Úvalech.

Drážďany 2023

Louskáček

StarDance – Když naše škola tančí

V říjnu 2023 vyhlásila Česká televize ČT 
edu druhý ročník soutěže Tančí celá 
škola. Úkolem bylo zaslat video taneč-
ní sestavy, kterou soutěžící nacvičí pod 
vedením učitele, vychovatele nebo ji-
ného pedagogického pracovníka a do 
níž budou zařazeny alespoň dva taneč-
ní prvky z videa, které natočí účastníci 
pořadu „StarDance XII“. Konkurence 
byla obrovská, sešlo se 400 videí, přes-
to se naše škola umístila na krásném 3. 
místě. Všem, kteří na videu pracovali, 
gratulujeme, a pokud se chcete podí-
vat, najdete výkon našeho medailové-
ho týmu na stránkách ČT edu (https://
edu.ceskatelevize.cz/soutez/tanci-cela-
-skola-2).

Do Evropy za vzděláním na ERASMUS

„Třídy 9. B a 8. A se vydaly do Dráž-
ďan.  Město jsme poznávali doslova  
všemi  smysly a  moc jsme si to uži-
li. Vánoční vůně a chutě, zvuk koled, 
krásná  výzdoba, pohled na město  
z výšky, doteky látek, návštěva zámku 
a 14 km nachozených při poznávání 
památek - to je pro většinu z nás ne-
zapomenutelný zážitek.” (Alice Ja-
vůrková, Aneta  Kosmatová a Martin 
Vrba)

„Třída 1. A ve spolupráci s družinou  
V. uspořádala originální akci s názvem 
LOUSKÁČEK. Šlo o milé setkání rodičů, 
dětí, p. uč. Svobodové a p. vychovatel-
ky Krafnettrové. Hlavním cílem bylo 
nalouskat vlašské oříšky, které žáčci 
nasbírali. Družina si však připravila 
i hezké překvapení, kterým bylo diva-
delní ztvárnění pohádky O Červené 
karkulce. Na tuto akci jsme nakoupili 
občerstvení v supermarketu a tím jsme 
procvičili spoustu důležitých doved-
ností. Pokračováním byly vánoční dílny  
a následný prodej výrobků na školním 
jarmarku. Všude byla prima atmosféra 
a předvánoční nálada. Již nyní se těší-
me na další ročník „Louskáčka“.“ Mar-
cela Svobodová

„Program Evropské unie Erasmus+ 
podporuje vzdělávání mládeže na-
příč zeměmi EU. Pro mladé lidi je tak 
skvělou příležitostí získat zajímavé 
zkušenosti a seznámit se s vrstevníky 
z jiných zemí. V listopadu loňského 
roku měli naší žáci v rámci tohoto 
programu možnost zavítat na part-
nerské zahraniční školy na Slovensko 
a do Německa a zažít zde nezapome-
nutelné chvíle se svými zahraničními 
spolužáky. Přivezli si s sebou nejen 
nové znalosti a dovednosti, ale pře-
devším mnoho zážitků, zkušeností 
a přátelství.“ Ivo Mach, koordinátor 
projektu

Hallo Ingolstadt

„Našich pět žáků z druhého stupně  
a dva učitelé vyrazili do Německa  
a nevrátili se jen s novými přáteli, ale 
i s nevyčerpatelným zásobníkem Wi-Fi 
hesel z Ingolstadtu. Během svého Eras-
mu se naučili nejen pracovat s moder-
ními technologiemi, ale také umění, jak 
odpovědět na německé ‚Hallo‘ tak, aby 
to neznělo jako zoufalý pokus o zpěv 
opery. A ano, vytvořili jsme z nich skvě-
lé evropské ambasadory – jejich schop-
nost sdílet cizojazyčné Memes překra-
čuje národní hranice. Takže pokud vás 
zajímá, jak si naši hrdinové vedli nejen 
s německými klávesnicemi, zůstaňte 
naladěni na náš IG @podcast_zsuvaly. 
A co víc, náš tým se přejedl bratwurs-
tu na vánočních trzích, který jsme jim 
vůbec neřekli, aby si ho koupili. Evrop-
ský duch se tak vkrádá do naší školy 
rychleji než Google Translate přeloží: 
„Chci zpátky do Ingolstadtu!” Stay tu-
ned, brzy se podělíme o více perliček 
z našeho německého dobrodružství. 
Prostě nejlepší Erasmus ever!” (Ladi-
slav Pokorný, Aneta Kosmatová)
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tuálně nabízíme volná místa na trénin-
cích florbalu na místní základní škole.  
V pondělí od 17:15 do 18:15 pro starší 
školáky od čtvrté do šesté třídy a v úte-
rý od 16:00 do 17:00 pro ty mladší od 
první do třetí třídy. Kompletní přehled 
všech kroužků včetně možnosti přihlá-
šení naleznete na https://funacademy.
cz/krouzky/. 

A v čem jsou naše kroužky jiné a proč se 
stát členem naší akademie? Především 
kroužky probíhají zábavnou formou. 
Učíme se pomocí her a herních cvičení 
a je celkem jedno, jestli se jedná o flor-
bal, horolezení nebo angličtinu. Naši 

SPORT�A�FUN�ACADEMY�ROZJÍŽDĚJÍ�DRUHÉ�
POLOLETÍ�A�NABÍZÍ�POSLEDNÍ�VOLNÁ�MÍSTA�
V�TRÉNINKOVÝCH�SKUPINÁCH!
Školní rok a s ním i sezona Sport a Fun 
Academy se přehoupla do druhého po-
loletí. Máme za sebou dva florbalové 
turnaje, kterých se účastnili hráči ze 
všech našich lokalit. Úspěšný půlrok 
plný zlepšení mají za sebou i naši malí 
fotbalisté, basketbalisté, šipkaři i čle-
nové všech dalších sportovních i volno-
časových kroužků.

Právě teď je nejvyšší čas se do někte-
rého z našich kroužků přidat, téměř 
ve všech lokalitách nám zbývají po-
slední volná místa na druhé pololetí  
v některých tréninkových skupinách či 
volnočasových kroužcích. V Úvalech ak-

lektoři jsou mladí a zapálení pro svou 
oblast, pro děti jsou staršími kamarády 
s přirozenou autoritou.  Kromě toho, 
že je naučí základy svého sportu či vol-
nočasové oblasti, tak jim také předají 
mnoho hodnot potřebných pro život  
a pomohou jim smysluplně naplnit je-
jich volný čas.

Kromě toho, že pokračujeme v pravi-
delné sportovní i volnočasové činnosti, 
nás toho ale ve druhém pololetí čeká 
mnohem víc. Už na čtvrtek 15. 2. jsme 
si v rámci vzdělávání pro všechny naše 
členy, jejich rodiče, ale i širokou ve-
řejnost připravili webinář se známým 
mentálním koučem Martinem Daň-
kem, který spolupracuje se sportovci, 
týmy i reprezentacemi ve fotbale, flor-

Ako sa máte, priatelia?

Pamatujete si, jak jsme naposledy psali 
o tom, že naši učitelé navštívili díky pro-
jektu Erasmus Irsko? Není to tak dlou-
ho, a jelikož se tento projekt osvědčil, 
vydali se do ciziny i naši žáci. Na začát-
ku listopadu se vybraní žáci jeli podí-
vat, jaké to je na Slovensku. Navštívili 
soukromou bilingvní základní školu 
v Děvíně, což je kousek od Bratislavy. 
„Během pobytu ve škole žáci předvá-
děli, jaké máme u nás IT vybavení a jak  
s ním ve škole pracujeme. Na oplátku 
si naši žáci vyzkoušeli všechny hodi-
ny vedené v anglickém jazyce. Už jen 
proto byl tento pobyt velmi přínosný. 
Ukázalo se, že i když nejsme od sebe 

●  Tým�ZŠ�Úvaly

vzdálenostně tak daleko, tak je meto-
da učení jiná a zaměření škol různé. Za  
 týdny, které jsme v Bratislavě strávili, 
si žáci vytvořili přátelství, které trvá do 
teď. Ve volném čase po vyučování jsme 
podnikali spoustu návykových výletů. 
Muzeum Danubiana, Bratislavský hrad, 
Děvínský hrad nebo zámek Schloss Hof 
v Rakousku. Do toho spousta prochá-
zek po historickém centru Bratislavy, 
návštěva arkádové herny nebo omrk-
nutí bratislavské ZOO. Celý pobyt byl 
veden v příjemné a přátelské atmosfé-
ře a všichni jsme se shodli, že je po-
třeba více takových akcí. Rádi bychom 
poděkovali našim slovenským kama-
rádům a budeme rádi, když nás brzy 
navštíví”. (Michal Hruška, Martin Vrba)
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bale i dalších sportech. Tématem webi-
náře bude Samostatnost a podrobnos-
ti o semináři, který je veřejně dostupný 
zdarma, naleznete na webu https://
funacademy.cz/.

V sobotu 9. 3. potom ve sportovní hale 

příměstských kempů. Jejich přehled 
naleznete na https://funacademy.cz/
camp/. Místa na nich rychle mizí, tak 
neváhejte!

●  Vítek�Voltr

TJ Pankrác proběhne jarní florbalový 
turnaj, na který srdečně zveme všech-
ny naše florbalisty, očekávat se opět 
dají napínavé, ale férové zápasy. Po-
drobnosti se všichni dozvědí od svých 
trenérů. V letních plánech by potom 
nikomu neměl chybět některý z našich 

    

HISTORIEHISTORIE

přišel místní sedlák, že chce vyrobit 
petrolejovou líheň. Asi se osvědčila. 
Začali chodit další, a to už se pomalu 
rozjížděla specializovaná výroba líhní 
v nových prostorách domku č.p. 276, 
který jako věno přinesla pohledná Ma-
rie. Ona bydlela za rohem od Nedvě-
dů a okolo chodila na vlak do pražské 
hospodářské školy. Nebylo divu, že ji 
také pohledný pracovitý mládenec za-
ujal. Vzali se v roce 1934. Rudolf asi už 
musel mít tehdy v Úvalech dobré jmé-
no, když mu klempířský mistr Kurel dal 
svoji dceru. Vzájemně se doplňovali. 
Ona řídila ekonomii a obchod, on vedl 
výrobu a postupně i 4 zaměstnance. 
Firma prosperovala a bylo potřeba více 
prostoru. Přestavěli dům, zvětšili dílny 

PŘÍBĚH�ZAPOMENUTÉ�ÚVALSKÉ�ŽIVNOSTI
Na nedávném srazu spolužáků úval-
ské základní školy našeho ročníku 59 
jsme vzpomínali, jak část z nás nastou-
pila do 1. třídy do školy na Úvaláku  
a část do malého baráčku na dvoře teh-
dejšího národního výboru. Ptal jsem se 
vrstevníků, zda věděli, jaká byla nedáv-
ná historie této nemovitosti. Nikdo ne-
věděl. 

Přiznám se, že bych ani já nevěděl, ne-
být náhodného setkání v osmdesátých 
letech s tehdy stále vitálním seniorem, 
který maje 80 křížků ještě chodil na 
brigádu do státního statku v Úvalech. 
Potkali jsme se tam v kovárně u Slávy 
Vobeckého. Asi bychom se pouze mi-
nuli, ale on mne tehdy požádal, velmi 
tiše a skromně o službu- pomoc v jeho 
domečku. A tak jsem vyslechl příběh 
člověka, Rudolfa Haupta, který šel za 
svým snem a vlastní pílí se vypraco-
val a stal odborníkem na výrobu líhní. 
Bohužel turbulentní události krutého 
dvacátého století mu nedaly možnost 
pokračovat v jeho započatém díle, roz-
jeté živnosti v domku č.p. 276 v centru 
Úval.  

Narodil se na počátku dvacátého století 
do chudé rodiny s pěti dětmi na Svitav-
sku. Tehdy zde žila početná německá 
menšina, do které díky národnosti jeho 
otce patřili i oni. Jako nejstarší syn se 
musel ohánět, aby pomohl otci, který 
měl podlomené zdraví ze světové vál-
ky, která skončila, když bylo Rudolfovi 
13 let. Přitom se stačil vyučit truhlářem 
v české firmě. Sportoval v DTJ (Dělnic-
ká tělovýchovná jednota) a snad právě 
přátelství ze sportu jej přivedlo někdy 
kolem roku 1924 do Úval. 

Začal, jak se říká, od píky. Z domova si 
přivezl pouze nářadí, které uvezl v taš-
ce. Počátky jeho profesního zakotvení 
v Úvalech jsou spojeny s malou dílnič-
kou a skromným příbytkem na dvoře 
hospody u Nedvědů (roh Nerudovy  
a Havlíčkovy ulice). Vyráběl, co se dalo, 
první sériová výroba byla spojena s vý-
robou rýsovacích prken. Jednou však 

a přistavěli halu na řezivo. Do toho se 
narodily dcery Eva a Olga. Celá rodina 
bydlela ve dvou místnostech, další dvě 
sloužily firmě. V horních dvou patrech 
bydleli nájemníci. V tom pracovním zá-
palu možná ani netušili, jaké dopady 
dramatických událostí roku 1938, 1939 
budou mít brzy na jejich podnikání  
a rodinu. Někdy začátkem německé 
okupace,  protektorátu si šel Rudolf 
vyměnit řidičský průkaz a tam úřední 
mašinerie zapracovala. Bylo zjištěno, 
že je též občan německé národnosti 
po otci. Tehdy to ještě nebylo tak zlé, 
byl nevoják, nebyl odveden  ze zdra-
votních důvodů. Avšak když Němcům 
na sklonku války“ začalo téct do bot“ 
bylo potřeba mobilizovat všechny.  
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A tak se Rudolf ocitl daleko od domova 
na stavbě Atlantického valu. Jistě by byl 
rád zůstal doma se svou rodinou a za-
městnanci. Rozhodně se necítil, že by 
měl budovat nový společenský řád pod 

nadvládou rasové nadřazenosti nacis-
tické ideologie. Jakmile se pod tlakem 
spojenců začala hroutit daleko na zá-
padě Evropy říše zla, využil příležitosti, 
nasedl na kolo a přes zbědovanou Ev-
ropu spěchal domů do Úval. Dnes už si 
ani já, ani jeho dcera Olga, která mi ně-
které z detailů nedávno vyprávěla, ne-
pamatujeme, jak dlouho se skrýval do 
konce války v domku u Kurelů. V květ-
nových dnech roku čtyřicátého pátého 
se však přihlásil na ruskou komanda-
turu v Úvalech. Nejdříve byl zajištěn, 
následně bylo zastaveno trestní stíhání 
a byl zproštěn viny.  Nicméně byly zde 
Benešovy dekrety. Na jeho dílnu byla  
v roce 45 uvalena národní správa. Ru-
dolf nemohl být ve své výrobně, místo 
mistra v továrně na nábytek v Chotěbo-
ři mu sehnal jeho známý a pracoval zde 
až do r. 1948, kdy i tato továrna byla 
znárodněna. Poté ještě krátkou dobu 
pracoval v Dřevořezu v Úvalech. Jestli-
že první poválečné turbulentní roky za-
jišťovaly jakýsi právní řád, v tomto roce 
padly jakékoli zábrany a noví vykladači 
práva, kteří mnohdy zakrývali svoji zba-
bělost za války za svoji současnou ra-
dikalizaci poplatnou nové moci,  začali 
svoji masovou krádež. Dům č.p. 276, s 

Suchý záchod venku na dvoře. Rudolf 
pracoval v turnuse 6 neděl a poté tři 
dny volna. Paní Olga mi potvrdila na 
nedávné schůzce, že přítomnost otce 
jim velmi chyběla. Přesto na otce vzpo-
míná jako na skromného, tichého, las-
kavého člověka. Vychovávala je matka. 
Vedla je přísně a cílevědomě. Obě dce-
ry nakonec vystudovaly střední školu, 
přestože zpočátku pociťovaly šikanu 
za otcovo „provinění“  jeho německé 
národnosti.  Čas plynul a Rudolf se 
postupně profesně posouval jako od-
borník ze Slovenska přes Moravu až 
nakonec zakotvil v Xaverově nedaleko 
Běchovic. Dcery vyrostly, našly své ži-
votní partnery, založily rodiny. Jejich 
děti vyrůstaly mezi námi a my netušili, 
co vše jejich rodiče a prarodiče museli 
prožít, co by bývali mohli společnosti 
přinést, pokud by mohli svobodně tvo-
řit a rozvíjet svoji píli a um.

Tak až půjdete od řeznictví u Rejho-
nů kolem budovy bývalého národního 
výboru poté městského úřadu, dnes 
ordinace praktického lékaře a sídla 

městské policie, vzpomeňte na pana 
Rudolfa Haupta, slušného pracovitého 
člověka, se kterým si osud tak zahrál.

●  Zapsal�a�zavzpomínal�
Ing.�Radko�Manda

přilehlými dílnami, věno Marie roz. Ku-
relové, na kterém se tak nadřeli, byl ze 
dne na den zkonfiskován, zestátněn, 
přestože byla české národnosti. Museli 
se vystěhovat do 48 hodin. Měli štěs-

tí, že si mohli vzít 
kuchyň a zařízení.  
Nic nepomohlo, že  
v roce 1946 bylo 
potvrzeno, že se 
Rudolf neprovinil 
proti národní cti, 
byl stále do 50. let 
veden jako osoba 
nespolehlivá. Byl 
odborníkem na 
výrobu líhní,  ale 
nemohl pokračo-
vat ve svém. Bylo 
typické, že nová 
moc si dávala zá-
ležet, aby náležitě 
zkomplikovala ži-

vot těm, kterým se chtěla mstít, ane-
bo je považovala za nepřátele režimu. 
Rudolf dostal práci daleko na Sloven-
sku, aby prokázal kladný postoj k no-

vému zřízení. Stát se rozhodl zde vyví-
jet a vyrábět velkolíhně. Rudolf dostal 
umístěnku právě sem. Nic naplat, že 
manželka s dcerami zůstaly v Úvalech 
u Kurelů ve vlhkém kamenném pří-
zemním domku s dvěma místnostmi 
ve dvoře. Studnu pořídili až v 56. roce. 

Navždy jsme se rozloučili: 

Vlastimil Hladík 

Všem pozůstalým vyslovujeme upřímnou 
soustrast.

ÚNOR�2024
∫ Již nelze zveřejňovat v „Životě Úval“ jména 

narozených dětí, životní jubilea a jména 
zemřelých v rubrice Společenská kronika. 
Uvést jméno a příjmení je možné pouze 
s  písemným souhlasem dotčené osoby, 
případně jejího zákonného zástupce. 

V  případě zájmu o zveřejnění se obraťte 
na správní odbor MěÚ Úvaly, na email 
marie.cerna@mestouvaly.cz nebo tel.  
281 091 528, mobil 723 929 928. 

●  Marie�Černá,�matrikářka
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Ozvali se dva čtenáři a už víme, kde 
jsou schody z fotografie z lednového 
Života Úval. Jsou Pod Slovany, ale dnes 
méně malebné. 

U druhého obrázku pomohla pracov-
nice OID. Ulice je Smrková. Bohužel se 
nikdo z místních obyvatel k hledání ne-

připojil, možná ještě nedostali ŽÚ nebo 
náš měsíčník nečtou.

A teď současná hádanka. Co je na ob-
rázcích, které spolu souvisejí? 

Určitě těm, co bydlí poblíž, to bude 
jasné, ale já , což pokládám za ostudu, 

tam za celou dobu, co jsem 30 let ve 
městě, tam zašla poprvé, ale je mi to 
místo známo z historických obrázků.

●  Za�reakci�děkuje� 
alena.janurova@centrum.cz,� 
služební�mobil�730�152�500
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Aktuální ceny inzerce pro měsíčník Život Úval

 

Kácení stromů a odvoz větví 
TEL.: 774 520 282

Petružálek a synové, s.r.o.
Odvoz stavebního odpadu, sutě, zeminy
Písky, štěrky, recyklát, tříděná zemina

Zemní a výkopové práce
Praha 9 – Běchovice / Český Brod 

mobil: 603 242 142 
info@sute-pisky.cz 
www.sute-pisky.cz
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Kominictví Mičkal – sídlo Úvaly
Tel.: 604 490 886

Web: www.kominiknapohodu.cz
Kompletní kominické služby

• SERVIS, REVIZE PLYNOVÝCH  
SPOTŘEBIČŮ

• REVIZE TLAKOVÝCH NÁDOB  
STABILNÍCH

• REALIZACE A KONTROLY  
SPALINOVÝCH CEST

ING. TOMÁŠ PINKAVA 
TEL: +420 608 153 818 

Koupím pole, louky ve středních Čechách, 
nabízím min. 100Kč/m2    t. 603442474

POČÍTAČE A MOBILY MEDIÁLNÍ VZDĚLÁVÁNÍ  
JAZYKOVÉ KURZY POHYB ZDRAVÍ ZÁBAVA

elbot.cz
Zábava a vzdělávání na jednom místě

Zdarma dostupná vzdělávací  
platforma pro e-learning

ELP_elbot_90x128.indd   1ELP_elbot_90x128.indd   1 18.12.2023   14:2818.12.2023   14:28KOMINICTVÍ NĚMEC – čištění, revize, opravy. Telefon 775 132 921

Kácení a řez stromů stromolezeckou technikou, frézování pařezů. Řez živých plotů.  
Tel.: 606527091
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POHŘEBNÍ SLUŽBA
Jan Žížala s.r.o.

Firma:
po – pá  7.30 – 15.30

282 01 Český Brod, Husovo nám. 16
321 662 488, 605 977 191,

773 782 479
e-mail: pohrebnictvi-zizala@seznam.cz

Pohřební ústav
Pavel Kos
602 221 511, 321 622 615

Český Brod  
Nám. Arnošta z Pardubic 1384
www.pohrebnisluzbykos.cz

Léčebna dlouhodobě  
nemocných na Vojkově

K nemocnici 83,  
251 62 Mukařov

Oblastní nemocnice Kolín a.s., 
nemocnice Středočeského kraje

Nabízíme volné pracovní pozice:

• Všeobecná sestra/ Praktická sestra
• Fyzioterapeut/ ergoterapeut
• Nutriční terapeut
• Pracovník technického oddělení – údržbář
• Pomocná kuchařka
• Pracovnice úklidu

Požadujeme:

- odpovídající vzdělání
- bezúhonnost
- zdravotní způsobilost

Nabízíme:

- práci na plný i částečný úvazek
- dobré platové podmínky
- příjemné pracovní prostředí a kolektiv 
- zázemí perspektivního, prosperujícího, 
   plně akreditovaného pracoviště
- podporu vzdělávání a seberealizace
- seriózní jednání
- propracovaný zaměstnanecký program  
   benefitů
- příspěvek na penzijní připojištění
- dotované stravování
- možnost ubytování
- 5 týdnů dovolené 

Kontakt:

Mgr. Andrea Rausová, vrchní sestra
K nemocnici 83, 251 62 Mukařov
tel.: +420 323 627 140 
mobil: +420 731 565 467
e-mail: andrea.rausova@nemocnicekolin.cz
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Doprava, zemní práce, demolice, úpravy zahrad
Stavební práce, výstavba inž. sítí, pokládka zámkové dlažby
Výstavba zahradního zavlažování, jezírek
Výstavba základových desek, hrubých staveb

AKCE:  Tříděná zemina zahradnÍ:                   150/t 
              Tříděná zemina zásypová:                    50/t
  RECYKLÁT: ŽIVIČNÝ       0/63     220/t
     BETONOVÝ  0/63     220/t 
     ŠTĚRKOVÝ  0/63     220/t

Prodej: štěrku, písku, kačírku, recyklátu
Tříděné zeminy, zahradního substrátu

www.jkstado.cz | jkstado@jkstado.cz | Fb: jkstado | Tel.: 724699655
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